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SLAGTESVINE-
AFREGNING

- Vi skal have et system, 
der matcher markedet
Det er korrekt, at 
Danish Crowns mar-
kedstillæg sænker 
landsnoteringen. Men 
gevinsten er større, 
siger selskabets næst-
formand til kritikken 
fra Ivan Byskov.

AF MORTEN IPSEN

- Det er korrekt, at mar-
kedstillægget har en 

omkostning for landsnoterin-
gen for slagtesvin. Men vi har 
analyseret helt præcist, hvad 
omkostningen er, og hvad vi 
tror på, at gevinsten er ved at 
udbetale tillæg. Vi laver ikke 
noget, hvor ikke vi tror på, at 
det her kommer alle grise i 
Danish Crown til gode.

Sådan lyder svaret på Ivan 
Byskovs kritik af DC Marked 
fra selskabets næstformand, 
Asger Krogsgaard, Ringkø-
bing.

- Hvis vi bruger 2 eller 3 øre 
pr. kg på en tilskudsordning 
såsom DC Marked, DC Logi-
stik, Nyhus-og Ombygnings-
tillægget eller dæknings-
bidragsgarantien, så er det 
under forudsætning af, at vi 
tror på, at det medfører flere 
grise i systemet, så vi kan be-
tale en højere pris til alle. 

- Så selv den, der ikke i første 
omgang får gavn af for eksem-
pel markedstillægget, vil få et 
stykke af en større kage. Det 
er filosofien bag alle de tiltag, 
vi gør. Det, der er essensen, er 
at få en større afregning til alle, 
siger Asger Krogsgaard.

Kapacitetsudnyttelse
Tilskudsordningerne fra Da-
nish Crown skal ifølge næst-
formanden give så mange 
grise på krogen som muligt, 
for ellers stiger selskabets om-
kostninger, og så går det ud 
over landsnoteringen. 

- Vi kunne godt sige, at det 
nemmeste var bare at køre 
med den samme notering til 
alle. Men så ville vi have set 
en langt større nedgang af 
leverancer til Danish Crown, 
og så havde vi været nødt til 
at kapacitetstilpasse i højere 
grad, og så ville dem, der ikke 
havde gavn af markedstil-
lægget, have fået en lavere 
landsnotering.

Asger Krogsgaard understre-
ger, at det »gamle« DC Marked 
var godt nok til markedet, den-

gang det blev indført for fem 
år siden. For et år siden blev 
ordningen justeret, og nu er 
der brug for en ny justering. 

- Vi har hørt, hvad specielt 
de mindre leverandører har 
sagt, og derfor har vi evalueret 
ordningerne. Derefter har vi 
tilrettet DC Marked, så ham, 
der leverer 7.000 grise årligt, 
også får et markedstillæg. Det 
gjorde han ikke tidligere. 

- Desuden har vi radikalt 
ændret vores logistikmodel 
for afregning ved afhentning 
af dyr. Førhen var det omkost-
ningsfrit, hvis man kunne le-
vere et helt træk af grise. Det 
har vi ændret nu, så uanset om 
man skal levere et helt eller et 
halvt læs grise, så betaler man 
det samme for at få lastbilen 
ind på gårdspladsen. 

Dyret skal leveres først
Det nye er også, at leveran-
døren skal have leveret dyret, 

før han får markedstillægget. 
Tidligere fik han markedstil-
lægget første dag ud fra den 
produktion, han forventede 
at levere resten af året.

- Tiltaget er en forringel-
se for de store leverandører, 
men det har vi gjort for at gøre 
modellen lige for alle dem, der 
har leveret lige mange grise i 
løbet af året, forklarer Asger 
Krogsgaard.

Han tilføjer, at det nye mar-
kedstillæg bliver udbetalt lø-
bende over året. 

- Man kan ikke få mere end 
22 øre i gennemsnit på alle 
leverede kg. Hvis du leverer 
3.000 grise om måneden, så 
når du på et tidspunkt i løbet 
af året op og når et maksimum 
på 22 øre pr. kg i gennemsnit 
akkumuleret på alle de kg, du 
har leveret. Og så kan du ikke 
komme længere op af rangs-
tigen, fortæller Asger Krogs-
gaard.

Betyder det nye DC Marked et 
større fradrag på DC-svineno-
teringen end det gamle?

- Det er inden for en halv øre 
pr. kg, så overordnet set nej. 
Der er en større kreds, der nu 
kan benytte markedstillægget, 
men det skal ses ud fra, at hvis 
ikke vi havde det, så ville note-
ringen have været lavere, end 
den er nu.

Vil matche markedet
Ivan Byskov spørger også helt 
principielt, hvorfor der skal 
være et markedstillæg, når Da-
nish Crown er et andelsselskab, 
og det er den samme gris, der 
hænger på slagtekæden?

- Der er nogle markedsme-
kanismer, der gør – og det 
tror jeg også han ved, når han 
handler korn, gødning, osv., 
at når man har et større køb 
ud over et lastbiltræk af korn, 
gødning, grise, eller hvad det 
nu er, så er der en markedspris 
for det. Og der kan vi godt sige 
som andelsselskab, at vi mel-
der os ud af markedet, for vi vil 
ikke være en del af det. 

- Men havde vi gjort det, ville 
vi ikke have været der, hvor vi 
er i dag. Så ville vi have leveret 
til en lavere landsnotering. Så 
det her handler om, at vi som 
andelsselskab tager ansvar for, 
at vi vil matche markedet for at 
få så høj en landsnotering som 
muligt. Og vi gør det i en åben 
prisbog, hvor alle kan se, hvad 
andre får pr. slagtesvin. 

Kan ikke styre struktur
Antallet af svine-andelshavere 
er faldet med hele 20 procent 
på to år. Skal Danish Crowns 
nye tiltag bremse den udvik-
ling?

- Nej. Den strukturudvikling, 
der er i antallet af grise fra hver 
leverandør, kan vi ikke styre i 
Danish Crown, og det skal vi 
heller ikke. Det er den udvik-
ling, der har været de seneste 
100 år, og det sker både i Dan-
mark og i udlandet, så det kan 
vi ikke gå op imod, siger Asger 
Krogsgaard, og tilføjer:

- Det er de frie markeds-
vilkår, der styrer vores tiltag. 
Det vi retter os ind efter, er 
det afsætningsmønster, der 
nu er, og det marked, der nu 
er, i handelen af dyr. Det skal 
vi matche, hvis vi skal være et 
selskab, der også er der i mor-
gen. Vi skal have et system, 
der matcher markedet, ellers 
dør vi.
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- Vi har analyseret helt præcist, hvad omkostningen er, og hvad vi 
tror på, at gevinsten er ved at udbetale tillæg (til bestemte grup-
per af leverandører, red.), siger Asger Krogsgaard, næstformand for 
Danish Crown.

- Vi kunne godt sige, at 
det nemmeste var bare at 
køre med den samme  
notering til alle. Men så 
ville dem, der ikke har 
gavn af markedstillæg-
get, have fået en lavere 
landsnotering

ASGER KROGSGAARD,  
NÆSTFORMAND, DANISH CROWN

Udløber din forsikring til nytår?
Hvis din landbrugsforsikring udløber til nytår, skal du 

reagere nu for at få mest muligt ud af situationen, lyder 
rådet fra rådgivningsselskabet Agri Nord.

- Der kan være mange penge at spare ved at afsøge 
markedet, inden man underskriver en ny 5-årig aftale om 
landbrugsforsikring. Hos Agri Nord Forsikringsmægling er 
vores erfaring, at mange landmænd har mistet overblik-
ket over, hvor store udgifter de reelt har til forsikring, 
da de ofte glemmer at se på det samlede beløb inklusiv 
private/personlige forsikringer, forsikring for medarbejde-
re, osv.

De fleste forsikringer har en tre måneders opsigelses-
frist. 

I praksis kan det være tæt på umuligt at sammenligne 
tilbud fra forskellige forsikringsselskaber. Agri Nord op-
fordrer derfor til, at man får foretaget en uvildig analyse 
af sit forsikringsbehov og efterfølgende indhenter tilbud 
baseret på et udbudsmateriale. Det kan give en årlig 
besparelse på op til 25.000 kroner, lyder det fra rådgiv-
ningsselskabet.

Bankerne har nedskrevet 
12,4 milliarder på landbruget

Pengeinstitutterne har nedskrevet i alt 13 procent af 
deres udlån til landbruget, svarende til 12,4 milliarder 
kroner. 

Tabene er langt fra realiseret endnu, da de i 2013 
»kun« var 1,3 milliarder kroner, efter at have steget støt 
fra 0,5 milliarder kroner i 2010, konstaterer Nationalban-
ken.

Sådan bruger du 
følsomheder i budgettet

Den såkaldte BudgetMatch mellem landmænd fra 
forskellige områder i landet viser, at der er meget stor 
forskel på, hvordan følsomhedsanalysen bliver brugt i 
budgettet, konstaterer Videncentret for Landbrug på 
Landbrugsinfo.dk.

- I nogle tilfælde indgik følsomhedsanalysen som en 
aktiv del af kommenteringen af budgettet, hos andre var 
den blot vedhæftet som et bilag til budgettet, så læseren 
selv kunne foretage en vurdering. 

- Set fra dommernes synspunkt i BudgetMatchen bør 
følsomhedsanalysen have en fremtrædende placering, da 
analysen sikrer en bedre kommentering samt pinpointer 
nogle af de udfordringer, som den enkelte bedrift står 
overfor. 

Man skal ligeledes være opmærksom på, at de ana-
lyserede faktorer er relevante, samt at den variation, 
man bruger, forholder sig til de aktuelle forhold, skriver 
Videncentret.

Nyt notat om 
interne grovfoderpriser 

Videncentret for Landbrug (VFL) har netop udgivet et 
notat om vejledende grovfoderpriser for 2014, 2015 og 
2016. 

VFL anbefaler, at der fremover anvendes to principper 
til værdisætning af grovfoder, nemlig Intern grovfoderpris 
og Optimeringspris grovfoder. 

Den vejledende interne grovfoderpris for 2014 er 
uændret, mens den for 2015 er: Majs 103, græsensilage 
118 og afgræsning 102 øre pr. FEN. Den gennemsnitlige 
interne pris er beregnet til 112 øre pr. FEN.

For økologiske grovfoderafgrøder er den gennemsnitlige 
interne grovfoderpris beregnet til 149 øre pr. FEN, og 
prisen for afgræsning til 87 øre pr. FEN i 2015.

Beregnet med tilsvarende forudsætninger som intern 
pris, giver beregningsmetoden for optimeringsprisen 
2015 et gennemsnitligt resultat på 93 øre pr. FEN for 
konventionelt og 127 øre pr. FEN for økologisk grovfoder. 

http://europa.eu/legislation_summaries/agriculture/general_framework/l60032_en.htm

